
ری بانکی کانون مشاوران اعتباری و سرمایه گذا

در ابتــدا وظیفه خود می دانــم که از طرف 
نمایندگان شما در شــورای عالی کانون، به 
خاطر همکاری و همراهی شــما بزرگواران با 
شــورای عالی و اینکه بی دریغ دیدگاه های 
خــود را اعم از نقد، اصلاح و تأیید در اختیار 

خدمتگزاران خود قرار دادید، صمیمانه سپاسگزاری کنم. 
همچنین مایلم که با وجود همه مشکلات و دغدغه های اقتصادی 
و اجتماعی که در سال 98 داشتیم با امید به بهروزی های بیشتر 
و گشایش همه جانبه در عرصه ملی در سال جدید، حلول نوروز 
و فرا رسیدن بهار را تهنیت گفته، برای همه اعضا و خانواده های 

محترمشان، آرزوی تندرستی و شادکامی نمایم. 
ســال 98 برای کانون ســال حرکت های بنیــادی و گام های 
بلنــدی بود که طبعاً آثار مثبــت آن را در آینده نزدیک لمس 
خواهیم کرد. شــورای عالی به رغــم تغییرات ناگزیری که در 
جهــت همدلی بیش از پیش داشــت و این تغییــرات بناچار 
توقف هایــی در جریان امور ایجاد نمود، امــا با تلاش اعضای 
محتــرم و همراهی عضو جدید، کارها را تــا حد قابل قبول و 

انتظار با موفقیت به پیش برد. 
برنامــه هم اندیشــی با اعضاء و بهره منــدی از خرد جمعی، به 
عنوان حرکت راهبردی در مســیر اتخاذ تصمیم های درســت، 
همچون سال های گذشته با جدیت از طرف دبیرخانه و با قبول 

دعوت از طرف اعضای کانون، با توفیق دنبال شد. 
در ســال 98 با تکیه بر تجربه ســال های گذشته، کارگروه های 
تخصصی نقش کمیســیون ها را عهده دار شدند و الحق در این 
مأموریت با تهیه اســناد اســتراتژیک در زمینه های مورد نیاز و 
بازنگری در آیین نامه ها، موفق عمل کردند به ویژه آنکه کارگروه 
آسیب شناســی به مجموعه کارگروه های متعارف افزوده شد تا 
پس از ســال ها فعالیت، با شاخص های علمی، عملکرد کانون را 

در ترازوی داوری قرار دهیم و به رفع کاستی ها بپردازیم. 
در یکســال گذشته کوشش شد تا بازارهای وسیع کار و فعالیت 
مشــاوران مانند مناطق آزاد تجــاری و وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشــگری شناســایی و با تعامل مستمر به 
امضای تفاهمنامه های همکاری اقدام شــود و در این مسیر اگر 
حتی در آغاز با مشــکلاتی و کندی هایی مواجه باشــیم طبعاً، 

آینده نوید روزهای بهتری را می دهد. 
در حوزه تعامل با بانک ها، به راســتی گام های اساســی تری 
برداشته شد و علاوه بر نشست های مشترک با تک تک بانک ها، 
در جلسات متعددی با شــوراي هماهنگي بانک هاي دولتي و 
نیمه دولتي و کانون بانک ها و مؤسســات اعتباري خصوصي، 

ظرفیت ها و توانمندی های اعضای کانون معرفی شد. 
دایره تعاملات با سازمان های مرتبط با فعالیت های مشاوران نیز 
مانند سازمان ســرمایه گذاري و مشارکت هاي مردمي شهرداري 

تهران، معاونت اقتصادي و سرمایه گذاري 
منطقــه آزاد کیــش و انجمن مدیریت 

پروژه ایران، گسترده شد.
آمــوزش حــوزه مغفول کانون در ســال های گذشــته بوده که 
خوشــبختانه در ســال 98 در چارچوب برنامه های آموزشــی و 
توانمند ســازی، با تشکیل کارگروه تخصصی و تدوین برنامه های 
استراتژیک کانون در این زمینه و فراهم سازی بستر ایجاد سازمان 
آموزشی ویژه کانون، گامی بسیار مهم برداشته شد و در نیمه دوم 
سال 98، دوره آموزشــی " تربیت کارشناس امکان سنجی " در 
3 نوبت برگزار شد و برنامه دوره های پیشرفته و کاربردی همین 

عنوان، آماده شد.
نرم افزار ســام در جهت کمک به توزیع عادلانه و در عین حال 
شــفاف کار، بین مشاوران با درخواســت بانک صنعت و معدن 
تهیه و برنامه ریزی شد که تأثیر قطعی و سازنده آن را به زودی 

مشاهده و ملاحظه خواهید کرد. 
در پایان ضمن آرزوی توفیق روزافزون برای همکاران، امیدوارم 
با همفکــری و همراهی همه اعضای محترم امور اجرایی کانون 
روان تر از گذشــته به پیش برود و در هر جا که نیاز به حضور 
مشترک کانون با اعضا احساس شود این حضور شایسته نهادی 

با این همه متخصص و مدیر فرهیخته باشد. 
                                                             شورای عالی 

■■ 12 ســال از آغاز فعالیت کانون گذشــت و از آنجا 
که شــما از آغاز مسئولیت دبیرکلی کانون را داشته اید 
بفرمایید در این مدت مهم ترین اقدام در راستای رشد و 

بالندگی کانون چه بوده است؟
◄ این ســوال دو جنبه دارد که یکی از آنها معطوف به گذشته 

اســت  و به عوامل موفقیــت احتمالی کانون در این ســال ها 
می پردازد. ســوی دیگر این ســوال نیز به مشــکلات کانون و 

تلاش های صورت گرفته برای رفع این مشکلات بر می گردد. 
کانون هر ساله برای سال بعد برنامه اجرایی مشخصی را در نظر 
می گیرد و آن را در شــورای عالی تصویب می کند. این برنامه 
راهنمای کانون بــرای تمرکز بر مســائل کاری و اولویت های 
فعالیت کانون اســت. اساسا هر سازمان در گام نخست نیازمند 
جایگاه قانونی در اداره آن ســازمان است و در غیر این صورت 
فعالیت مشــکل ســاز خواهد بود. مســاله دوم به نوعی الزام 
فرهنگی و جامعیت میان دولتمردان و مشــتریان کانون است، 
در واقع توافق ضمنی برای استفاده از کانون و جایگاه آن میان 
این دو وجود دارد. البته کانون مســتقیم به متقاضی خدمتی 
نمی دهد و صرفا صلاحیت های حرفه ای، ارزیابی و رتبه بندی 

و اعطای گواهینامــه و نظارت بر عملکردهای اعضای کانون را 
انجام می دهد. در این زمینه ابتدا باید مشــخص باشــد کدام 
نهــاد یا فردی این صلاحیت را به ما داده اســت و در گام دوم 
الزام قانونی یا اخلاقی متقاضیان مشخص باشد. مساله سوم نیز 
انسجام اعضای کانون اســت، آنها باید به کانون اعتقاد داشته، 
در حول کانون متشــکل شوند و اقدامات آنها در زمینه فعالیت 
حرفه ای شان مطابق با مقررات کانون باشد. بطورکلی می توان 
گفت که امروز در جهت رشد و بالندگی کانون پیش می رویم و 
عامل شــناخته شدن اعضائ و مسئول تشخیص صلاحیت آنها 

هســتیم. هیچ گونه سرمایه گذاری نباید پیاده سازی شود مگر 
آنکه مشــاوری ذی صلاح آن را ارزیابی کند و نسبت به مثبت 
بــودن این مطالعات به متقاضی اطمینــان خاطر دهد در غیر 
این صورت متحمل ضرر و زیان می شــود. بنابراین اگر معتقد 
به تاثیر اجتماعی ســرمایه گذاری در یک کشور باشیم در می 
یابیم که عدم مطالعه کافی درباره یک ســرمایه گذاری کاری 
عبث و ضررآفرین اســت. به عنوان مثال در تاریخ خودروسازی 
ایرانی گاهی یک کارخانه خودروسازی بعد از چند سال از آغاز 
تاسیس، به کار خود پایان داده است یا امتیاز فعالیت خود را به 
کشور دیگری واگذار کرده است. در کانون هر طرح توسط یک 
مشاور ذی صلاح و مستقل بررسی می شود که دانش، تجربه و 
رتبه لازم را در این زمینه دارد. حال اگر مشاور مستقل نباشد، 
چه اتفاقــی رخ می دهد؟ در این صورت بیشــتر نظر کارفرما 

جلب می شود. 
تلاش بی وقفه از سال 93 در جهت تثبیت جایگاه کانون

شــکل گیری کانون براساس قانون تســهیل اعطای تسهیلات  
بانکی و.... بوده است. مطابق ماده پنج این قانون دولت موظف 
به ایجاد چند نهاد از جمله نهادهایی مانند کانون شده است و 

اسفند 1398

نگاهی به کارنامه کانون در سال 98

کانون؛ دیروز، امروز، فردا  
علیرضا کریم زاده دبیر کل کانون از روز تولد کانون همراه این نهاد بوده و چه در روزهای دشوار استقرار، چه در دوران بالندگی آن 
و چه در ســال هایی که به دلیل حاکمیت شرایط ویژه اقتصادی، سال های صبر و تلاش همزمان بوده، پابه پای کانون آمده، با عشقی 

به این نهاد که مثال زدنی است و نگاهی دوراندیشانه به آینده و چشم انداز کانون.
در پایان یکسال دیگر از 12 سالی که بر عمر کانون گذشته است، پای صحبت وی می نشینیم و این گفت و گو را در دو بخش تقدیم می کنیم. 
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یکی از این نهادها گروه های سرمایه گذاری و مشاوران مالی است. 
متاســفانه تا زمانی که مجلس و مسئولان دولتی تصویب کننده 
ایــن قانون، در راس کار بودند این قانون در وزارت امور اقتصادی 
و دارایی پیگیری می شــد و در این زمینه بانک مرکزی همراهی 
می کرد، اما به محض تغییرات سیاســی مانند تمام شــدن عمر 
مجلس و تغییر دولت، وجود کانون عملًا نفی شده  است. در تمام 
دوره های شــورای عالی این اعتقاد وجود داشته است که کانون 
نیازمند قانونی مســتقل مانند قانون نظام مهندسی، پزشکی، و 
کارشناسان رسمی دادگستری است. متاسفانه در قانون تسهیل 
اعطای تســهیلات بانکی به طور ضمنی به کانون اشــاره شده و 
از آنجا که هنوز تشــکیل نشــده بود طبیعتا نمی توانست نام آن 
به تصریح در قانون ذکر شــود لذا با عنوان دیگری آمده است و 
اجرای خود قانون نیز از نظر دولتی ها اما و اگر دارد. بنابراین چون 
از نظر قانونی صراحت ندارد برای کانون ایجاد مشکل کرده است. 
به همین دلایل از ســال 93 تاکنون پیگیر تثبیت جایگاه قانونی 
کانون در نظام اقتصادی کشــور بوده ایم. البته امیدواری هایی در 
چند هفته گذشــته پدید آمده است اما همچنان مسئولان برای 

انجام این کار دچار تردید هستند. 
تحقــق اندیشــه های شــورای عالــی مســتلزم همراهــی 

سازمان هاست

■■ سه مورد از مهمترین اقدامات در شورای عالی پنجم 
که ســبب توسعه بازار کار مشــاوران شده است را نام 

ببرید؟
◄ به ثمر نشســتن هر اندیشه و مصوبه ای در شورا و اجرای آنها 

صرفا معطوف به تصویب شورای عالی نیست و مستلزم موافقت 
برخی سازمان ها و وزارتخانه های ذی ربط است. به عنوان مثال 
شــورا مذاکرات و مکاتباتی را با دبیرخانه شورای عالی مناطق 

آزاد و ویژه داشته است، اهمیت این مذاکرات به این دلیل است 
که حدود هشتاد ناحیه منطقه آزاد در کشور به تصویب مجلس 
شورای اسلامی در آمده است و ایجاد هفتاد ناحیه جدید نیز در 
شورای نگهبان در حال بررسی است. کانون برای سامان دهی و 
ایجاد واحدهای صنعتی، کارهای تولیدی و خدماتی از خدمات 
مشــاوران استفاده می کند، اما اراده کانون در این زمینه کفایت 
نمی کند و روســای مناطق آزاد نیز باید خواهان این همکاری 
باشند. در مثالی دیگر با وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری در یک بازه زمانی اندک تفاهمنامه ای منعقد کردیم 
که مفاد آن به تمام ادارت کل وزارت میراث فرهنگی ابلاغ شد. 
هرچند هنوز در این زمینه مشــکلاتی داریم اما کار به نســبت 
خــوب پیش می رود. به عنوان مثال هنــگام معرفی کانون در 
سمپوزیوم گردشــگری و فرصت های سرمایه گذاری کشورهای 

عضو اکو )در کیش( همه از آن تعریف می کردند. 
سامانه "سام" ؛ امکانی چند بُعدی است

ایجاد ســامانه ســام نیز یکی از اقدامات برجسته کانون بوده و 

پاسخی است به درخواست اکثریت اعضا برای تعبیه سیستمی 
به منظور توزیع عادلانه کار. منتهی هدف از بهره گیری از سامانه 
ســام صرفا توزیع عادلانه کار نیست و همزمان به دلیل انتخاب 
بهترین مشــاور برای متقاضی و بانک منافع بانک ها و مشتری 
را نیز تامیــن می کند. در واقع مشــاور فعالیت های نظارتی را 
برای بانک انجام می دهد و به بانک اطمینان خاطر می دهد که 
تسهیلات دریافتی متقاضی به درستی توسط او هزینه می شود 
و پروژه به درستی پیش می رود. به این دلیل پروژه های دارای 
ناظر هرگز در وســط کار متوقف نمی شوند،  پول به درستی تا 
پایان کار هزینه می شــود و این پروژه ها براساس پیش بینی ها 

پیشرفت می کنند.
مشــاور در این سامانه مستقل اســت و  ظرفیت خالی یا رتبه 
متناســب با انجام پروژه را دارد. اگر این سیستم انتخاب نباشد 
متقاضی، مشاوری را مناســب می داند که حق الزحمه کمتری 
طلب می کند. در حالی که شــاید رتبه پایین مشــاور برای کار 
مدنظر متقاضی مناسب نباشد. به عنوان مثال هر مشاور قادر به 
مدیریت و مطالعات یک سرمایه گذاری 100 میلیاردی نیست 
و این کار نیازمند سابقه، تخصص و توانمندی مشخصی است. از 
این نظر 18 امتیاز برای سامانه سام احصا شده و آماده کار است. 
در بانک ها رغبت برای اســتفاده از این سامانه دیده شده است، 
زیرا بــه بانک آزادی عمل می دهد. در حالی که اکنون بانک به 
دلیل معرفی مشــاور به کارفرما، زیر ســوال می رود. در صورت 
راه اندازی، این سیســتم به متقاضی امکان می دهد درخواست 

خود را در سامانه ثبت کند تا مشاوران برجسته و مناسب به وی 
معرفی شود و این مشاوران صرفا دارای رتبه های بالا نیستند. به 
عنوان مثال یک پروژه کوچک غذایی نیازمند رســیدگی توسط 
یک مشــاور با رتبه الف نیست و رتبه خاص خود را می خواهد. 
و یک پــروژه پانزده میلیاردی هم نیازمند مشــاور خاص خود 
اســت. در حال حاضر از حدود 250 مشاور عضو، 200 شرکت 
بــا رتبه معتبر و پانزده گرایش و زمینــه تخصصی داریم. حال 
اگر این مشــاوران آنالیز موضوعی شوند در هر رشته ای حداقل 
10،15 مشــاور وجود دارد. به عنوان مثال در زمینه انرژی 15 
مشاور درجه یک در رده های مختلف داریم. درجه آنها براساس 

عملکرد و رتبه های آنها متفاوت است. 
رسته های جدید در خدمت توسعه بازار کار مشاوران 

موضوع دیگری که ســال ها بر آن بحث بود اما اجرا نمی شــد 
بحث رسته های جدید و اصلاح سیستم رتبه بندی بود. با توجه 
به تغییر سریع دانش و اطلاعات، آیین نامه ها و ضوابط باید هر 
سه سال یک بار بازنگری شوند زیرا تضمینی برای عدم تغییرات 
در جامعــه و اقتصاد وجود ندارد. کانون به برخی اطلاعات بهتر 
دســت پیدا می کند و سیستم جدید ارائه شــده در وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت نیز اطلاعات خوبی در اختیار مشــاور 
می گذارد تا آنها را تحلیل کند و چشــم انداز بهتری به کارفرما 
دهد. ســام مانند یک کالای جدید و نیازمند معرفی اســت و 
مزایای آن باید مشــخص شود. اســتفاده از این سامانه به رغم 
تصور برخی ها، بســیار راحت اســت. برخی از بانک ها تعامل و 
همکاری بیشــتری با شــرکت های عضو کانون و برخی کمتر 
تعامل دارند. امروز طی جلســات متعدد با چند بانک بزرگ در 
نهایت به این نتیجه رســیده ایم که بانک ها با رغبت بالایی این 
ســامانه را پذیرفته اند و به آنها تحمیل نشــده است، اما باید با 
سایر بانک ها نیز جلساتی برای معرفی این سامانه برگزار کنیم. 
بانک باید از ســامانه سام استفاده کنند تا به راحتی پروژه جلو 
رود و در هر مرحله ای بانک اطلاعات داشــته باشــد. به عنوان 
مثال در این ســامانه، اگر بانک 500 پروژه همزمان نیز داشته 
باشد به هر یک پســورد خاصی تعلق می گیرد و می توانند هر 
پروژه را جداگانه بررســی و پیشرفت آن را رصد کنند. بنابراین 
اگر پروژه ای متوقف شــود علت توقف آن معلوم  می شــود یا 
اگر قرادادی فسخ شده باشد علت آن نزد کانون خواهد بود زیرا 
کارفرما و مشاور باید علت عدم سودهی پروژه را در سایت اعلام 
و مطالعــه درباره پروژه را نیز متوقف کنند. در این صورت بانک 

متوجه می شود که تمام مشاوران طرح را توجیه نمی کنند. 
پایان بخش نخست

در راســتای گسترش خدمت رسانی کانون 
به اعضــاء و در جهــت کاهــش پیامدهای 
فــردی،  اجتماعی و اقتصادی درمان بیماری 
احتمالی کارشناســان و کارکنان شرکت های 
مشاور عضو، کانون مشــاوران اعتباری و سرمایه  گذاری بانکی 
و شــرکت بیمه ســامان تفاهم نامه  بیمه درمــان تکمیلی در 

تاریــخ 1398/8/19 منعقد کردند که ایــن تفاهم نامه دارای 
12 طــرح مختلف درمانی با پوششــهای متفاوت اســت که با 
هرگونه توان مالی قابل خریداری اســت. بــا این یادآوری که 
تعدادی از شرکت های عضو از این امکان برای کارشناسان خود 
استفاده کرده اند، شایسته ذکر است که  در تفاهم نامه منعقده 
فی مابین، شــرایط و تخفیفات خوبی برای افراد معرفی شــده 

از طرف کانون در نظر گرفته شــده اســت. لذا ضروری اســت 
مشــاوران محترم برای آگاهــی از چگونگی و نحوه ثبت نام به 
سایت اطلاع رسانی کانون به آدرس www.abcic.ir قسمت 
بیمــه تکمیلی مراجعه فرماینــد. همچنین تلفن 88713020 
داخلی 117 نیز جهت پاســخگویی به  سوالات اعضای محترم 

در نظر گرفته شده است.

 ---- اعضای کانون بیمه تکمیلی می شوند ----
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■■ تغییرات عمده در بازنگری سال جاری در سیستم رتبه 
بندی چیست؟

آیین نامه جدید رتبه بندی در دست بررسی است، اما اهداف 
مدنظر در این مســاله به میزان زیادی تعریف نشده است. ابتدا 
اقدامات نتیجه بررســی های کارگروه های قبلیِ مرتبط با بخش 
رتبه بندی، جمع بندی و بــه تعریف، ارزیابی و تعیین صلاحیت 
شرکت های مشاور سرمایه گذاری پرداخته شد، زیرا پیش از این 
تعریف متقنی از مشاور ســرمایه گذاری وجود نداشت. ساختار 
جدید رتبه بندی برپایه ارزیابی و تعیین صلاحیت شــرکت های 
مشاور سرمایه گذاری که عمدتا خدماتی در زمینه کسب و کارها 
در حوزه های تولید، کشــاورزی، صنعتی و گردشگری و صنایع 
بالادستی و پتروشیمی ارائه می دهند، ایجاد شده است. در نظام 
جدید ایجاد شده علاوه بر تعیین صلاحیت مشاور سرمایه گذاری 
به بحث توانمندی در رســته و همچنین شناسایی قابلیت های 
شرکت های مشاور در گرایش های تخصصی و موضوعی نیز توجه 
شده است. شاخص های بازنگری که شرکت های مشاور براساس 
آنها ارزیابی می شدند از نظر کیفیت و ماهیت تغییراتی داشتند 
و براساس همین شــاخص ها با حفظ قالب نظام قبلی، نظامی 
را ایجاد کردیم که از نظر محتوایی با شــرایط جدید شــرکت ها 
منطبق باشد. شوراهای عالی ادوار آیین نامه هایی را طی سالیان 
گذشته تدوین و تصویب کرده اند که در آنها به وضعیت اقتصادی 
نامطلوب برخی از شرکت های مشاور و همچنین شرایط موجود 
شرکت ها و نظرات ارائه شده در جلسات هم اندیشی توجه شده 
اســت. به عنوان مثال رتبه بندی در نظام قبلی پرســنل محور 
بود اما در آیین نامه جدید پرســنل و بحث توانمندی و ســابقه 
شرکت ها در زمینه پروژه ها مورد توجه بوده و این وجه در نظام 

جدید به مراتب پررنگ تر از کارکنان است. 

■■ تغییرات پیشــنهادی از چه طریقی دریافت و بررســی 
می شــدآیا چالش های اقتصادی اخیــر هم از عوامل این 

بازنگری بوده؟

بلــه، یکی از عوامل اصلی برای این تغییرات این مســاله بود. 
در این زمینه نظرات شــرکت ها توسط دبیرخانه به شورای عالی 
منتقل و در آنجا بررســی و در نهایت به عنوان یک دســتور به 

دبیرخانه ارجاع می شــد تا در کارگروه ها به آن رسیدگی شود. 
بنابراین نظرات اعضا نقش مهمی در این تصمیم داشت. 

■■ آیین نامه هایی را که سبب تغییر سیستم رتبه بندی 
شده است نام ببرید.

بخش رتبه بنــدی به عنوان قســمتی از دبیرخانه براســاس 
بازخوردهــا و نیازهای عنوان شــده از طرف شــرکت های عضو 
بر آیین نامه حق الزحمه متمرکز شــد. به عنوان مثال بانک های 
کشاورزی؛ ســینا و توسعه تعاون، حق الزحمه شرکت های عضو 
کانون را براســاس تعرفه هــای داخلی بانــک اعمال می کنند 
درحالی که شرکت های عضو کانون موظف به رعایت تعرفه های 
حق الزحمه مصوب کانون هســتند. بنابراین ناخودآگاه در میزان 
تعرفه ها مغایرت ایجاد می شود. با توجه به این مشکلات کانون 
بر بحث حق الزحمه متمرکز شد و آیین نامه رتبه بندی را نیز با 
این مساله هماهنگ کرد. باید توجه داشت اثر تعرفه حق الزحمه 
بر موضوع آیین نامه رتبه بندی مســتقیم نیست، اما بر موضوع 
ثبت قرارداد اثر مســتقیم دارد و به نوعی از این طریق به بحث 
رتبه بندی اثر گذار اســت، زیرا ثبت قرارداد به صورت مستقیم بر 
رتبه بندی مؤثر است. بنابراین نیازمند بازنگری در دستورالعمل 
پیشــین و توجه به آیین نامه جدید کانــون در ثبت قراردادها 
بودیم. در این خصــوص آیین نامه جدید ثبت قراردادها تدوین 
شــد تا چگونگی ثبت و محاســبه پروژه ها در ده سال گذشته 
مشخص شود. بر این اساس اگر شرکتی قصد ثبت قرارداد خود 
در 10 ســال گذشته را داشته باشــد ضرایب امتیاز آن براساس 
ضرایب قبلی و بر اســاس آیین نامه طرح می شــود و اگر مدت 
ثبت قرارداد کمتر از ده سال باشد از 50 درصد محاسبه می شود. 
یکی از تغییرات مهم دیگر در آیین نامه رتبه بندی، بحث نیروی 
انســانی ومصوبات شورا بود که به تعدیل نیروی انسانی انجامید. 
به عنوان مثال برخی از شــرکت ها تا پیش از این معادل نیروی 
تمام وقت نمی توانستند پاره وقت بگیرند، اما اکنون اجازه دو برابر 
شــدن نیروی آنها داده شده است. مشکل اصلی آن بود که این 
اصلاحات، بازنگری در ساختار بودند و در این بازنگری به مفاهیم 
و مســائلی مانند آیین نامه پرســنلی، حق الزحمــه، تعرفه های 

حق الزحمه و دستورالعمل ثبت قراردادها، توجه شد. 

■■ از میــان نیازهای بانک و متقاضیــان و توقعات کانون 
از اعضــا، کــدام یک بــرای تغییر آییــن نامــه رتبه بندی 

تاثیرگذارتر بودند؟

این سوال به جایگاه قانونی کانون برمی گردد، زیرا به رغم آنکه 
جایگاه قانونی کانون به سبب ماده 5 قانون تسهیل اعطای تسهیلات 
بانکی محکم، پابرجا و پویاســت و کانون وظایف خود براســاس 
اهداف تعیین شده خود انجام می دهد اما برخی شرکت های مشاور 
سرمایه گذاری وابسته به بانک ها وسازمان های دیگر به استفاده و 
انتخاب مشاور سرمایه گذاری تحت پوشش کانون مقید نیستند، 
زیرا به آنها دستور العمل قطعی در این زمینه از سوی دولت یا بانک 
مرکزی ابلاغ نشده است. البته بخشنامه مشترکی میان ما و بانک ها 
وجود دارد، اما متاســفانه برخی از بانک هــا و متقاضیان دریافت 
تســهیلات با ما همکاری نمی کنند. از سوی دیگر نباید فراموش 
کــرد که مخاطبان متعدد توقعات مختلفی نیز از کانون دارند، در 
واقع کانون جز بانک ها، مخاطبان ســرمایه گذاری از اقشار مردم 
عادی با حجم سرمایه گذاری اندک دارد که باید توجه آنها را برای 
همکاری با این نهاد جلب کند. در مثالی دیگر مبلغ تعرفه از سوی 
استانداری ها بسیار اندک است و در مقابل علاقه مند تسهیل روند 
سرمایه گذاری در استان های خود هستند. بنابراین، طرح ها را با 
رقم های بسیار پایین مشــاوره تصویب می کنند و به تعرفه های 
کانون بی توجه هستند. علاوه براین برخی از بانک ها نیز به دلیل 
آنکه مشــاوران داخلی دارند که به مطالعه بازار مشغول هستند 
اعلام می کنند خواهان گزارش های مالی و اقتصادی از مشاوران 
کانون هســتند و مطالعات بازار و فنی را نمی خواهند. در ادامه 
آنها نیز به این دلیل رقم تعرفــه حق الزحمه را پایین می آورند. 
این آمار و ارفام با ضرایب حق الزحمه کانون متناســب نیســت 
زیرا براساس دستور العمل، حق الزحمه، متناسب با حجم سرمایه 

گذاری افزایش می یابد.
بنابرایــن کانون با مخاطبــان بیرونی مواجه اســت که خواهان 
کاهش حق الزحمه هســتند درحالی که مشاوران کانون الزام به 
رعایت میزان حق الزحمــه دارند. در نهایت این وضعیت به چند 
دستگی میزان حق الزحمه و نرخ شکنی منتهی می شود. براساس 
این تجارب در ســال گذشــته آیین نامه حق الزحمه را نیازمند 
بازنگری دانستیم، زیرا متأسفانه برخی از شرکت ها اغلب به دلیل 
نرخ شــکنی، پروژه های خود را در کانون ثبت نمی کنند. البته در 
برخی موارد علت عدم ثبت، پایان مهلت قانونی ثبت پروژه است، 
امــا یکی از مهم ترین دلایل قیمت پایین مبلغ دریافتی آنها برای 
حق الزحمه هر پروژه است. کانون با برخی از این تخلفات برخورد 
می کند و در قبال برخی دیگر نیز با توجه به دســتورالعمل ها یا 
آیین نامه هایی مصوب شــورا رفتار می شود. در هر صورت کانون 
به دنبال تثبیت نظام تعرفه حق الزحمه اســت و به این منظور به 
دنبال تحکیم جایگاه خود در بانک ها، سازمان هاست. به این منظور 
در نشست های مختلف با مدیران مذکور از تعرفه حق الزحمه خود 
بعد از بازنگری رونمایی می کند، زیرا در حال حاضر تعرفه قبلی با 

اصطلاحات جزئی اعمال می شود.

■■ آیا رتبه بندی بر اساس آیین نامه جدید شروع شده 
یا خیر؟ 

در مــورد رتبه بنــدی نیز باید گفت در ســال جاری مصمم به 
پیاده سازی آیین نامه جدید رتبه بندی بودیم و از نیمه دوم سال از 
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همه چیز درباره آیین نامه جدید رتبه بندی 
مهندس حیدرعبدلی از آغاز فعالیت کانون، مسئولیت بخش رتبه بندی را عهده دار بوده و به دلیل حضور در کلیه کارگروه های 

بازنگری رتبه بندی، در ادوار مختلف، مناسب ترین فرد برای توضیح جزییات تغییرات ایجاد شده در نظام رتبه بندی است.
" اخبار کانون" با هدف آگاهی بخشی به اعضا درباره نظام رتبه بندی جدید،  پای صحبت وی نشسته است.
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طریق سیستم و پشیتبان در دو مرحله پیاده سازی شد. مرحله اول 
به روز رسانی و همسان سازی و مرحله بعدی نیز ارزیابی شرکت ها 
بود. براین اساس در مرحله اول گرایش های شرکت ها با 15 گرایش 
جدید مطابقت داده شد و شرکت هایی که به هر دلیل مانند تمدید، 
ارزیابی و ... به کانون مراجعه کردند گرایششان با گرایش های جدید 
تحت عنوان )به روز رسانی( مطابقت داده شد. است. بر این اساس 
پروژه های ثبت شده توسط شرکت ها بر مبنای 15 گرایش تطبیق  
داده شــد تا اگر در گرایش های مذکور پروژه داشتند سیستم به 
تعداد متناســب به آنها گرایش دهد و اگر امتیاز حداقلی را کسب 
کردند تا به مرحله ارزیابی برســند گرایش بگیرند. در مرحله دوم 
شرکت های ارزیابی شده تطبیق رتبه می شوند. البته فعلا در مرحله 
آزمایش این فرآیند هســتیم و تعدادی از شــرکت های قدیمی و 
شرکت های تازه وارد را غربالگری کرده ایم. بحث اصلی شرکت های 
قدیمی و دارای رتبه است که باید با نظام جدید مطابقت داده شوند. 
در هر صورت باید دید که آیا رتبه شرکت ها نزول پیدا می کنند یا 
صعود می یابند. باید شاخص های اصلاحات را یافته و در نظام جدید 
رصد کنیم تا تاثیر آن بر شــرکت و عملکرد آن و واقعیت های آن 
مشخص شود. تاکنون به صورت آزمایشی شرکت های جدید وارد 
این مدار شــده اند. اشکالات مهم در مفاد آیین نامه در شورا طرح 
و حاصل بررســی ها و اصلاحات مورد نیاز از طریق کانون به شورا 
منتقل می شود. در این فرآیند آیین نامه به صورت کامل و بی عیب 
و نقص درآمده و انشــاالله در نیمه اول سال آینده نهایی می  شود. 
پیش از این رتبه به رســته داده می شــد اما امروز به شرکت داده 
می شــود و این نگاه جدید به رتبه بندی ماســت. به عنوان مثال 
قابلیت های آن را در رســته امکان ســنجی، نظارت و عارضه یابی 
بررســی می کنیم و با رتبه صدر تطبیق می دهیم. تاکید بر سوابق 
مرتبط با توانمندی ها و ظرفیت های احراز شده است. این ظرفیت ها 
می تواند از نظر تخصصی یا مدیریتی باشد. اگر بخواهیم مهمترین 
تفاوت های آیین نامه جدید رتبه بندی را بگوییم باید اشاره کنیم 
در نظام رتبه بندی جدید به پروژه های شرکت ها به عنوان یکی از 
محورهای مهم توجه ویژه شده و در تعیین رتبه، رسته و گرایش ها 
به دوره های آموزشی و تکمیلی توجه شده است. همچنین علاوه 
بر رشته های مرتبط در تخصص های کلیدی به رشته های مالی و 

بانکی نیز توجه شده است. 

■■ در حال حاضر چند شرکت در بخش رتبه بندی بررسی 
شده اند؟

تاکنون هفت شــرکت جدیــد الورود رتبه بندی شــده اند و 20 
شرکت قدیمی نیز فرآیند به روزرسانی گرایش ها را طی کرده اند و 
خوشبختانه تاکنون در این زمینه مشکلی نداشته ایم. مدیرعاملان 
این شــرکت ها براســاس اطلاعیه کانون مراجعه و درخواســت 
به روزرسانی گرایش داشــته اند. برخی از این شرکت ها به صورت 
خودخواسته برای ارزیابی می آیند و برخی دیگر نیز به دلیل تمدید 
یا مجوز موردی گواهینامه به کانون مراجعه می کنند. به آنها اعلام 
شــده که تا زمان تطبیق گرایش، سیستم داخلی برای آنها بسته 
است. حجم بالایی از به روزرسانی گرایش ها داشته ایم. پنج شرکت 
نیز تطبیق رتبه و پیاده سازی نظام جدید رتبه بندی را انجام داده 
اند، اما نیاز کانون به منظور توجیه کردن شــورای عالی، مشارکت 
شرکت های بیشتری اســت. اکنون نیز چند شرکت متبوع عضو 
شــورا برای باز کردن سیستم به شرط به روز رسانی گرایش اعلام 
آمادگی کرده اند و بنا دارند به صورت آزمایشــی اطلاعات خود را 

وارد سیستم کنند. 

■■ بنابراین تا شــرکت های عضو در کانون کاری نداشــته 
باشند نیازی به به روزرسانی رتبه یا گرایش ندارند؟

کانون طی اطلاعیه ای از تمام شــرکت ها خواسته که به این کار 
اقدام کنند اما هنوز الزامی بــرای آنها وجود ندارد. در واقع رجوع 
شــرکت ها به کانون را برای رتبه بندی زمان بندی نکرده ایم که 
مثــلا گروه الف در این تاریخ و ب در این تاریخ  اقدام کنند. پیش 
از آن طی اطلاعیه ای افزایــش گرایش های کانون را از 6 به 15 و 
علت این اقدام را اعلام کرده ایم. در داخل هر شرکت که به مرحله 

ارزیابی برسد رتبه بندی می شود، زیرا در ارزیابی اتفاقی در سیستم 
شرکت های عضو کانون به ترتیب به مرحله ارزیابی مجدد می رسند 

و در واقع پراکندگی بالایی دارند. 

■■ آیا پس از مرحله بازخوردگیری درباره این آیین نامه، 
برای شرکت ها الزام به وجود می آید؟

بلی، هنگامی که اطمینان یافتیم پیاده سازی این آیین نامه برای 
ما مشــکلی ایجاد نمی کند، که تاکنون به این شــکل بوده است 
انجام آن را برای تمام شرکت ها الزام می کنیم، زیرا منافع کانون و 
شــرکت ها در گرو این کار است. بنابراین تا نیمه سال 99 موضوع 

کاملا نهایی می شود. 

■■ آیا در مورد اجرای دستورالعمل حق الزحمه نیز مدت 
زمان مشخصی  وجود دارد؟  

در ایــن خصوص دبیرکل پاســخگو خواهند بــود، اما در مورد 
حق الزحمه ها نگاه بسیار متفاوت است. در واقع در این زمینه اعتقاد 
بر آن است که شرکت ها باید براساس آیین نامه فعلی حق الزحمه 
فعالیت کرده و قدرت چانه زنی خوبی داشــته باشند تا  قیمت ها 
نشکنند. در واقع شرکت ها به دنبال نرخ شکنی نیستند اما برخی 
عوامل بیرونی بر این نرخ شــکنی تاثیرگذار اســت و جلوگیری از 
ایــن اتفاق نیازمند اهرم های حمایتــی از طریق مراجع بیرونی و 
سازمان های دولتی است. آیین نامه جدید با مسائل جدیدی مانند 
توسعه بازار تطبیق داده شــد. رسته های جدید در دوره های قبل 
در شورا به تصویب رسید و رسته های جدیدی مانند عارضه یابی، 
ارزیابی طرح ها، تامین منابع مالی، مطالعات بازار نیز در دوره فعلی 
تصویب و اجرای آن در همین دوره کلید خورد. شفاف ســازی در 
مفاهیم و اجرا برای کاربران بسیار مهم بود که در آیین نامه جدید 
برخی ابهامات و سوالات متقاضیان را رفع کرده ایم. به عنوان مثال 
بخش نیروی انســانی به دو بخش موقت و پاره وقت تقسیم شده 
اســت. در حالی که این دو مفهوم کاملا تعریف شــده نیست و از 
ســوی دیگر شرکت ها قابل تغییر است. به عنوان مثال به شرکتی 
گفته می شــد می توانند پنج نیروی تمام وقــت و پاره وقت را به 
صورت ترکیبی اســتخدام کنند. اما هنگام ورود بازرس به شرکت 
هیچ نیرویی در آنجا وجود نداشت. در واقع شرکت نیروی پاره وقت 
داشــت در حالی که قراردادهایش را به صورت نیمه وقت منعقد 
می کرد که امتیاز کامل بگیرد. در مثالی دیگر گرایش ها براســاس 
نیاز انسانی بود. بنابراین شرکت ده، پانزده نیرو می گرفت و  بر این 
اساس گرایش دریافت می کرد. این موضوع در نظام جدید کنکاش 
شده و شفاف تر شــده است. علاوه بر این مسائلی مانند پروژه ها، 
سایر توانمندی ها و آموزش ها را نیز به آیین نامه رتبه بندی اضافه 
کرده ایم. از سوی دیگر تقاضاهای مستقیم و غیرمستقیم از بیرون، 
از جملــه بانک ها برای تخصصی تر کردن شــرکت ها  ما را بر آن 

داشت که شرایطی را فراهم کنیم تا هر شرکت در زمینه تخصصی 
خود فعالیت کند. این عوامل را می توان برای لزوم توسعه و کیفیت 

آیین نامه نام برد. 

■■ چشم انداز اجرای آیین نامه جدید رتبه بندی و تغییر 
حق الزحمه ها چیست؟

با تغییر نظام رتبه بندی کانون، در آینده شــرکت های مشــاور 
ســرمایه گذاری و اعتباری گرد هم می آینــد زیرا کانون یک نهاد 
انتظامی اســت که می تواند شــرکت های ســرمایه گذاری را زیر 
چتر خود بگیــرد. زیرا مرجع دیگری برای رتبه بندی مشــاوران 
سرمایه گذاری وجود ندارد. بنابراین شرکت های بی ضابطه یا آنهایی 
که تحت پوشش سازمانی نیســتند تشویق به عضویت در کانون 
می شــوند. در واقع هدف تشویق شــرکت ها به برون گرایی است. 
همچنین چون تعداد رســته ها افزایش یافته و ما شــرکت ها را با 
رتبه ها تطبیق داده ایم. ظرفیت دریافت کار نیز در شرکت ها متفاوت 
است و اکنون تعداد ظرفیت و محدوده فعالیت شفاف تر شده است. 
این امر باعث می شــود. رسته و گرایش شرکتی با گواهینامه رتبه 
الف با رتبه الف تطبیق داده شــود و رسته این شرکت پایین تر از 
سطح آن نباشد. بنابراین علاوه بر تشویقی که شرکت های مشاور 
بدون ضابطه برای حضور در کانون یافته اند نظام جدید کانون نیز 
پویاتر خواهد بود و ذی نفعان بهره برداری خوبی در بیرون از کانون 
از این نظام جدید خواهند داشــت. در مورد حق الزحمه ها نیز اگر 
آیین نامه رتبه بندی به درســتی پیاده سازی شود و طرح جدید 
منطبق با تفکرات بیرون از کانون و نیازهای مشــاوران و توجه به  
سطوح مختلف هزینه، درآمد و رتبه باشد طبیعتا جامعه مشاوران 
و ســازمان های ذی ربط اعم از استانداری ها از این طرح استقبال 
می کنند و به نفع کانون خواهد بود و مشاوران نیز با اطمینان خاطر 
و بدون نرخ شــکنی به فعالیت خود ادامه خواهند داد. امیدواریم 
کارگروه در مورد این موضوع جامع نگر باشد، زیرا باید منافع تمام 
گرایش ها تامین شــود. به عنوان مثال حجم میزان سرمایه گذاری 
در صنایع روســتایی و کشاورزی بســیار پایین است در حالی که 
این رقم در صنایع تبدیلی بالاســت بنابراین اگر بنا باشد براساس 
حجم سرمایه گذاری، میزان حق الزحمه را تعیین کنند باید هر دو 
طیف را به درســتی در نظر گرفت. علاوه بر این توانمندی های هر 
شــرکت و نیروی انسانی تخصیص یافته برای هر پروژه نیز در این 
امر تاثیرگذار است. بنابراین روش های مختلف باید آزمایش شوند 
تا در نهایت قیمت تمام شــده یک پروژه پیدا شــود تا در صورت 
هزینه بالا بدانیم انجام پروژه باید تخصصی تر باشــد. در پایان باید 
خاطرنشــان کنم، تنها کالای ارائه شده از سوی مشاور، مشورت و 
گزارش تخصصی اســت و ثمره کار آنها مشخص نیست. بنابراین 
باید تلاش کنیم خرید فکر مشاور در جامعه گسترش پیدا کند و از 

کمک مشاوران سرمایه گذاری در تمام صنوف استفاده شود. 
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■■ شــما از بــدو شــکل گیری کانــون مســئولیت روابط 
عمومی این نهاد را داشته اید نظرتان درباره نقش روابط 

عمومی در سازمان ها و نهادها، به طور اعم چیست؟ 

ج: به نظرم روابط عمومی ویترین سازمان ها و تشکل هاست و 
درست به همین دلیل توجه درخوری را می طلبد. در دنیای 
امــروز و در عصر گردش اطلاعات و ارتباطات، بدون تردید 

بایــد مأموریت های روابط عمومی را بــه مثابه یکی از 
بنیان های رشد هر سازمان تلقی کرد و حتی بسیاری 
از صاحب نظران بر این باورند که از مهمترین عوامل 
پیشرفت انسان امروزی و شالوده و زیربنای سایرعلوم 

قرن حاضر است.
روابــط عمومی،  در عین حال وجهی هنری دارد و البته از 

آبشخورعلوم اجتماعی هم سیراب می  شود. 

■■ نقش های درون ســازمانی و برون ســازمانی روابط 
عمومــی را چقدر متفاوت می بینید و آیا اساســاً می توان 

بین این دو نقش پلی زد؟ 

 ج: بــه نظر بنــده در دو نقش روابط عمومی بــا وجود همه 
تفاوت هــا در نگرش و رویکرد عملی، مکمــل همدیگرند ولی با 
توجه به اهمیت  و حساســیت آثار برنامه ها و فعالیت  های روابط 
عمومــی هر اقدامی در بخش درون ســازمانی می باید با مطالعه 
کافی، مشــاوره مؤثر و آگاهی از دیدگاه های اعضای ســازمان 
صورت بگیرد و در بخش برون سازمانی، نیازها به دقت شناسایی، 
اولویت ها مشخص و ابزار مناسب ارتباطی برای موفقیت هر برنامه 

انتخاب و با هوشیاری به مورد اجرا گذارده شود.  
بدیهی اســت که گردش اطلاعات لازم در درون سازمان و ایجاد 
انگیزه های مشارکت فکری و عملی در میان اعضاء می تواند پیش 
نیازهای برنامه ها و اقدامات برون ســازمانی را که اغلب در جهت 
تبیین نقش سازمان در جامعه و توسعه فرهنگ مرتبط در سطح 
جوامع مخاطب اســت، تأمین و اجرای دشــوارترین برنامه ها را 
از طریــق همفکری با صاحب نظران و همیاری ســازمانی قرین 

موفقیت کند. 
به طور خلاصه باید گفت در فعالیت های درون ســازمانی هدف 
اصلــی آگاهی بخشــی ســازمانی و جلب مشــارکت و همدلی 
اعضاست تا توفیق در اجرای برنامه های برون سازمانی را تضمین 
کند و ســازمان در در رسیدن به اهدافی که برای آن ایجاد شده 

کمک کند.   

■■ شما در  فعالیت های روابط عمومی در کانون به کدام 
مؤلفه ها توجه دارید؟ 

ج: روابط عمومی از طرفی در همه جا با برنامه های خود از منافع 
مشروع سازمانی در چارچوب اساسنامه و در جهت مأموریت های 
تعریف شــده، حمایت می کند اما باید دقت داشــت با این نگاه، 
روابط عمومی بدل به سازمان تبلیغات نهاد نشود و به مفاهیم و 

ارتباطات دوسویه نیز بپردازد.
از طرف دیگر  به استناد دیدگاه برخی از صاحب نظران که معتقدند 
"اگر نقش روابط عمومی را در ایجاد یا تقویت فرهنگ توســعه، 
بومی کردن سرمشــق های توسعه، کشف و معرفی ظرفیت های 
جامعه، بازآفرینی فرهنگی، حفظ تعلق و پیوستگی بدانیم در این 

باید  صورت 
هر  از  بتوانــد 

نوع گسســتگی و 
ناپیوستگی جلوگیری 

کنــد و یا حداقل کاهش 
دهنده فاصله و شکاف میان جامعه و دستگاه های اجرایی باشد" 
ما نیز در کانون کوشــش می کنیــم تصمیم های اجرایی همین 

مسیر را دنبال کند. 

■■ مهمتریــن و مؤثــر ترین اقدامی که در ســال 98 در 
روابط عمومی به آن دست زدید چیست؟ 

ج: با تشــکیل کارگروه رســانه، و طی بحث های مبســوط در 
جلسات متعدد، علاوه بر آنکه تصمیم هایی در جهت پاسخگویی 
به نیازهای روز کانون در ارتباط با اطلاع رسانی، بازمعرفی کانون 
و ظرفیت های آن و توسعه فرهنگ استفاده از خدمات مشاوران 
باصلاحیت در اجرای طرح ها، اتخاذ شــد سند برنامه استراتژیک 
ارتباطات رســانه ای کانون هم تدوین و برای تصویب به شورای 

عالی کانون ارائه شد. 
همچنیــن با هــدف بهره منــدی حداکثری از پتانســیل های 
مدیران ارشــد شــرکت های عضو، طرح ایجاد باشگاه مشاوران 
ســرمایه گذاری طراحی و تقدیم شــد با این امیــد که با تمرکز 
بخشــیدن به ظرفیت های تخصصی و ناشناخته صدها مشاور و 
کارشناس، بتوانیم برای اجرای برنامه های بزرگ در جهت پیشبرد 

امور کانون از همه این ظرفیت ها بهره مند شویم.  

برنامه هــای اســتراتژیک  بخش هــای اصلــی ســند   ■■
ارتباطات رسانه ای کانون، حاوی چه برنامه هایی است؟ 

ج: در این ســند پس از آنکه اهداف ارتباطات رسانه ای کانون 
منبعث از اساســنامه نهاد باز تعریف شــده اســت خط مشی، 
اســتراتژی و نیز رویکرد برنامه های رســانه ای مشخص شده و 
محورهای حرکت در مسیر تدوین و تصویب شده تبیین شده تا 
هر برنامه پیشنهادی در سال های آتی منطبق با همین شاخص ها 

تصویب و به اجرا در آید. 
این سند راهبردی همچنین با شناسایی ابزارهای مناسب، تدوین 
و پیش بینی سازوکار مناســب، اولویت های کلی کانون را برای 

سودجستن از رسانه ها، اعم از رسانه های متعارف و فضای مجازی 
برشمرده و از این نقطه نظر کار برنامه ریزی های آینده را متناسب 
با مقدورات و امکانات کانون در هر مقطع زمانی، آسان می کند. 

■■ در این ســال های تقریبا طولانی فعالیت در کانون، 
به نظر شــما اساســی ترین کاســتی در ارتباط با کار 

روابط عمومی چه بوده است؟ 

ج: مناســب تر می دانم که از واژه بهبودپذیر ترین امر 
در کانون استفاده کنم زیرا با توجه به شرایط خاصی 
که حاکم بوده اگر از امر "مشارکت" با عنوان کاستی 
نــام ببرم هــم در حق اعضای کانــون و هم در حق 
مســئولان کانون به ویژه اعضای محترم شورای عالی 
در 5 دوره گذشته که بار سنگین برنامه های یک نهاد تازه 
تأسیس را برعهده داشته اند، جفا کرده ام. آری در امر جلب 
مشارکت اعضای کانون برای همراهی با برنامه های اجرایی هم 
توفیق نسبی حاصل شده و هم این میزان موفقیت اقناع کننده 

نبوده است. 
چنانچه بپذیریم که تصمیم ها در کانون به طور شــورای گرفته 
می شــود و بن مایه مدیریت در این نهــاد درواقع از نتیجه آرای 
مســتقیم اعضاء شــکل می گیرد این انتظار خیلی هم انتزاعی 
نخواهد بود اگر آرزو داشــته باشــیم که تک تک اعضاء در تمام 
مدت عضویت خود ارتباط تنگاتنگی را با شورای عالی و دبیرخانه 

کانون داشته باشند.
همفکری در رفع مشــکلات کانون – که در واقع مشکلات خود 
مشاوران است – و ارتقاء جایگاه کانون از راه ارائه خدمات کیفی 
و پایبندی به مفاد آیین نامه های مصوب – که در واقع به منظور 
حفاظت از منافع جمعی در برابر ترجیح منافع فردی بر سازمانی 

تدوین شده اند از جمله انتظارات اولیه از اعضای کانون است. 
اما انتظار بیشــتری از آنان می رود در جایی که نهاد به ایده ها و 
اندیشــه های آنها به منظور تقویت برَند کانون و توسعه بازار کار 
مشاوران، نیازمند است. بی تعارف باید بگویم که همراهی در این 
بخش، آنچنان که از مجموعه ای با هزاران کارشــناس متخصص 
و فرهیخته انتظار می رود نبوده و به نظر من کانون در مؤثر ترین 
رسانه برای معرفی کانون که محافل شکل گرفته از شخصیت های 
مؤثر اقتصادی کشور است، حضور خیلی اثربخشی نداشته و در 

هر مورد با مشارکت حداقلی کرسی کانون حفظ شده است. 

■■ خواسته شما از اعضاء؟ 
ج: بــا پوزش صمیمانه از طرح این دو درخواســت و با آرزوی 
تندرســتی و توفیق بــرای اعضای محترم در ســال آینده، اول 
درخواســت توجه روز به روز به پایگاه اطلاع رسانی کانون دارم 
که همه اطلاع رســانی های رسمی کانون از طریق انتشار در آن 
صورت می گیرد و البته تاکنون از روش های موازی دیگری مانند 
کانال تلگرام کانون، ارســال ایمیل و نمابر و در موارد حساس از 
طریق ارسال پیامک تلفنی نیز کوشش کرده ایم ضریب دریافت 

اطلاعیه ها را افزایش دهیم.
و دوم پاســخ به فراخوان های کانون که در پایگاه اطلاع رســانی 
بازتــاب می یابد و حمایــت از برنامه هایی که کانــون برای رفع 
مشکلات مشــاوران و یا توســعه بازار کار آنها از طریق معرفی 

توانمندی های تخصصی مشاوران اجرا می شود. 

روابط عمومی کانون با شما و برای شما
شکور آرین خواه با بیش از چهار دهه پیشینه فعالیت های خبری و مطبوعاتی، از آغاز به فعالیت کانون در روابط عمومی این 
نهاد، در خدمت کانون بوده، در این فرصت پای صحبت وی می نشینیم تا به کوتاهی به مناسبت انتشار آخرین شماره " اخبار 

کانون " در سال 98 ، از روابط عمومی و اقدام های اساسی در زمینه فعالیت های ارتباطات رسانه ای بگوید.
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نشست های هم اندیشــی، تریبون مستقیم 
اعضای کانون برای طرح مشــکلات حرفه ای، 
ارائه پیشــنهادها، و تبادل تجربیات رو در رو 
با اعضای شــورای عالی و مسئولان دبیرخانه 
کانون است و از این رو از اهمیتی بسیار برخوردار می باشد که 
پیگیری برگزاری این نشســت ها را امــری ضروری برای کانون 
ســاخته و این برنامه که در طول ســال های فعالیت کانون، به 
صورت پیوســته دنبال شده، آگاهی های ارزشــمندی را برای 
برنامه ریزی هــای جدیــد و بازنگری در تصمیمهــا و مصوبات 

گذشته در اختیار شورای عالی  نهاده است.  
طــی 5 نوبت برگزاری هم اندیشــی و حضــور 68  نماینده از 
شــرکت های عضو، محورهای مورد توجه اعضای حاضر بیشتر 
متوجه مسائل مبتلا به عموم مشاوران عضو از جمله : تعرفه های 
حق الزحمه مشــاوران، آفت نرخ شکنی ، ارجاع انحصاری کارها 
به شــرکت های وابسته به بانکها و یکپارچه سازی سرفصل های 
گزارش های امکان ســنجی و همچنین همخوان سازی الزامات 
سازمان برنامه در مورد هیأت مدیره شرکت ها با الزامات کانون 

و مانند آنها بوده است.

وضعیت آماری نشست های هم اندیشی سال 98: 

◄ در دعوت هــای دوره ســال 98  ترکیب دعوت ها به 
منظور حضور اکثریت نســبی، در هرنوبت 15 شــرکت 

تهرانی و 5 شرکت از سایر استانها بودند.
◄ از میــان مجموعا  111  مورد دعوت 68 شــرکت در 
نشستها حضور یافتند ) 54 شرکت تهرانی و 13 شرکت 

از سایر استانها( 
◄ از میان 68 نماینده حاضر در جلسات 30 نفر مدیرعامل 
شرکت و 38 نفر کارشناس ارشد شرکتهای مدعو بودند.
◄ تعداد غایبــان تهرانی از میان دعوت شــدگان 43  

شرکت و از سایر استانها 6 شرکت بوده.
◄ برآیند آمارها نشــان از قبول دعــوت و حضور 62 

درصدی دارد.
عناوین پرتکرار نشســت های هم اندیشی که مستندات تحلیلی 
این نشســت ها از میان مباحث متعدد طرح شده توسط اعضاء، 
انتخاب و کوشــش شده است که مسائل شخصی )در ارتباط با 
شــرکت متبوع فرد حاضر( کمتــر در تحلیل کلی دخالت داده 
شده و از راه گزینش نظرات پرتکرار و اجماعی، جهت گیری های 
آتی کانون برای تحقق هریک از آنها که منطقی و البته عملی به 

نظر برسد، مشخص گردد.

در مجموع انتظارات و درخواست های اعضاء را می توان 
در 4 دسته به شرح زیر قرار داد: 

دسته اول: در مجموع خواســتاری اعضاء نسبت به اصلاحات 
داخلی و در دسترس شــورای عالی، مربوط به تعدیل تعرفه ها 
و افزایــش دوره اعتبــار رتبه بندی و توزیــع عادلانه کار - که 
مورد اخیرا به امید خدا با به کارگیری ســامانه "ســام" محقق 
خواهد شــد - و همچنین ضرورت پیگیری دوره های آموزشــی 

تخصصی بوده است.
دسته دوم: درخواست های مهم دیگر اعضاء که نیازمند ایجاد 

ســاختاری مناســب برای اجرا و تحقق اســت: اول به کنترل 
نرخهای مصوب و جلوگیری از نرخ شکنی برخی از اعضا مربوط 
می شــود و دوم ایجاد بانک اطلاعاتی اســت که طبعا نیازمند 

مطالعه و اقدام های بلند مدت می باشد.
دســته ســوم: برخی دیگر از انتظارات اعضاء بــه بانک ها و 
نهادهای دیگر و همکاری آنها با کانون مرتبط است که به ظاهر 
تحقق آنها اندکی دور از دســترس و دشــوار به نظر می رســد 
مانند هم شکل کردن فرمت ســرفصل های مورد نظر بانک ها 
در گزارشات امکان ســنجی و یا همخوان سازی الزامات کانون 

با نهادهای مشابه.
دســته چهارم: مربوط به اقدامات سیســتم بانکی است که 
به زعم اعضای کانون با ایجاد شرکت های وابسته، عملا کانون را 
دور می زنند و یا به طور کلی اعتقادی به امکان سنجی طرح ها 
ندارند- این مشکل نیز با توجه به تخصیص رسته های مشخصی 
مانند مشــاوره خدمات بانکی، ارزیابی طرح و نظارت بر مصرف 
منابع به این شــرکت ها، و منع انجام مطالعات امکان ســنجی 

توسط آنها، رفع شده است-. 

عناوین پُر تکرار و پُر تواتر در نشست های هم اندیشی: 

▪ لزوم بازنگری در تعرفه های خدمات با تأکید بر منطقی کردن 
آنها با توجه شرایط و بازار کار در شهرستانها.

▪ موضوع اعتراض اعضاء به فعالیت انحصاری شرکت های وابسته 
بانک ها از ســوی اکثریت اعضاء و نا رضایتی شرکت های وابسته 

بانک ها از محدودیت رسته های فعالیتی آنها.
▪ انتقــاد از گونــه گونگی ســرفصل های مورد نظــر بانک ها و 

خواستاری یکپارچه سازی عناوین گزارش ها از سوی کانون. 
▪ افزایش مدت زمان دوره رتبه بندی. 

▪ اعتراض های متعدد نسبت به تهیه گزارشات توسط کارشناسان 
بانکی و دور زده شــدن کانون و اینکه اخیراً ســازمان برنامه و 
بودجه در ارتباط با ســرمایه گذاری خارجی فقط شــرکت های 

مورد نظر خود را قبول می کند!
▪ اعتــراض اکثریــت اعضا به نرخ شــکنی و انتقاد برخی دیگر  
مبنی بر این که تعهد به تعرفه های کانون در مناقصات به ضرر 

آنها تمام می شود.
▪ لزوم ایجــاد یک بانک اطلاعات ) دیتــا( و تدوین آیین نامه 

استفاده از آن را برای اعضاء .
▪ اهمیت توجه به ایجاد ســازوکار عدالت محور در ارجاع کار به 

مشاوران عضو.
▪ همخوان ســازی الزامات سازمان برنامه در مورد هیأت مدیره 

شرکت ها با الزامات کانون.
▪ جهت گیری کانون در توســعه بازار کار مشــاوران به سمت 
فعالیت های نامرتبط با سیســتم بانکــی، تا با کاهش یا افزایش 

امر تسهیلات دهی بانکها، مشاوران کمترین تأثیر را بپذیرند.
▪ برنامه ریزی کانون برای معرفی هرچه بیشتر کانون در جوامع مخاطب.

▪ حمایــت از موضع گیری منطقی کانون در قبال صدور مجوز 
امکان ســنجی طرح های کشاورزی به شــرکت های عضو نظام 

مهندسی کشاورزی.
▪ انتقاد از عدم تناســب بین آمار طرح های اجرایی و طرح هایی 

که در سطح کشور برای امکان سنجی ارجاع می شوند.
▪ توصیه به تعاملات بیشتر با صندوق توسعه ملی و وزارت نیرو 

به جهت حجم طرح های در دست اجرای این وزارتخانه.
▪ پیگیری عملیاتی شدن تفاهم نامه های امضا شده و تمهیدات 
لازم برای امضای تفاهمنامه همکاری با نهادها و ســازمان های 

مرتبط با بازار کار مشاوران. 

گزارش تحلیلی نشست های هم اندیشی سال 98
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چراباوجودحمایتهاوتخصیصاعتباراتدولتیتوسعهاقتصادیشکلنمیگیرد؟
به  را  بخشــنامه هایی  پیوســته  دولتمردان 
عنوان مسکن بیماری مزمن توسعه اقتصادی 
تصویــب و ابلاغ کرده اند کــه البته در کوتاه 
مدت هم شــاید توانســته باشــند به بخشی 
از اهداف خود دســت یابند،  اما امــروزه درگیر عوارض جانبی 
همین مســکن ها شــده ایم. کما اینکه میزان بیکاری وآمارهای 
تعطیلی واحدهای تولیدی، طرح های نیمه تمام ناشی از همین 

مسکن های دولت ها هستند.  
در حــال حاضر هم همین رویه صرفا به خاطر ایجاد اشــتغال 
پی گرفته می شــود و اقدام به صدور بخشــنامه های دولتی به 
منظور تخصیص تســهیلات و اعتبارات به خصوص در مناطق 
روســتایی و عشــایری از همین منظر قابل مطالعه است. اغلب 
ساکنان مناطق روستایی هم به دلیل تخصیص اعتبارات ارزان 
قیمت دولتی، اقــدام به احداث واحد هــای تولیدی و صنعتی 
کرده اند که شــاید هدف دولت مبنی بر ایجاد اشــتغال )اما نه 
پایدار( محقق نیز شــده است. اما سوال اینجاست: چرا با وجود 

این حمایت ها و تخصیص اعتبارها، توســعه اقتصادی شــکل 
نمی گیرد؟ آیا با این شــیوه، کارآفرینی صورت گرفته است؟ آیا 

ایجاد اشتغال یا کارفرمایی، می تواند کارآفرینی تلقی شود؟
کار آفرینی از منظر شــومپیتر، موتور محرک توسعه اقتصادی 
اســت. کارآفرینی یعنی ارزش آفرینی یعنی خلاقیت. لذا با این 
توصیف از کارآفرینی، با روش یاد شده در بالا نه تنها کارآفرینی 
صورت نگرفته است بلکه یک اشتغال زایی ناقص صورت گرفته 
که به دلیل عــدم همخوانی با تکنولــوژی روز و عدم تغییر با 

آهنگ تکنولوژی محکوم به ضرر و شکست خواهد بود!
پس چرا بدون توسعه کارآفرینی توقع نتایج کارآفرینی را داشته 

باشیم و منتظر توسعه اقتصادی باشیم.
سالانه کشورها به منظور ایجاد حس رقابت و انگیزه کارآفرینان 
و توســعه کارآفرینی، اقدام به معرفی کارآفرینان برتر می کنند.

این امر چند ســالی است که در کشــورما نیز رواج پیدا کرده 
اســت. اما متاســفانه به جای کارآفرینان برتر، کارفرمایان برتر 
انتخاب و تشــویق می شــوند.از این رو نه تنها بــه کارآفرینی 

هیچ بهایی داده نمی شــود بلکه کارآفرینان جوان را دلســرد و 
تضعیف هم می کند. اگر این جشنواره ها بنحوی  اداره شوند که 
کارآفرینان واقعی و برتر شناســایی و مورد قدردانی قرار گیرند 
قطعا خلاقیت در جوانان بیشــتر خواهد شد. بنابراین به دلیل 
نداشــتن یک چشم انداز مناسب و تعریف صحیح از کارآفرینی 
این مقوله مهم به بیراهه رفته و آثار مخرب خود را روز به روز بر 
پیکره توســعه کارآفرینی فرود می آورد. توسعه اقتصادی شکل 
نمی گیرد، اشــتغال پایدار نخواهیم داشــت، طرح های سنتی 
احداث و با شکســت مواجه می شوند، نارضایتی اجتماعی ایجاد 
می شــود، تعداد طرح های راکد و نیمــه تمام افزایش می یابد و 
دولت جهت حمایت و ایجاد رضایت و اشــتغال و فعال نمودن 
طرح ها و بهره بــرداری از طرح های نیمه تمام ناگزیر از تصویب 
و صدور دوباره بخشــنامه ای از جنس مسکن خواهد بود و این 
چرخه معیوب ادامه خواهد داشــت تا آنگاه کــه کارآفرینی را 
به درســتی معنا کنیم و مؤلفه های توفیق در این مســیر را به 

درستی شناسایی کنیم.

به گــزارش بخش ثبت قراردادهای کانــون، در بازه زمانی دو 
ماهه دی و بهمن 98 332 طرح ) 328 طرح امکان ســنجی و 
4 طرح نظارت( با سرمایه گذاری ثابت بیش از 224هزار میلیارد 
ریال، توســط مشاوران عضو کانون در سامانه ثبت قراردادها، به 
ثبت رسیده که مجموعاً 10562 نفر اشتغالزایی خواهند داشت.

همچنین به گــزارش بخش رتبه بندی کانون، در پیگیری امر 
رتبه بنــدی اعضای این نهاد، در 2 ماهه یاد شــده، در مجموع 
13 پرونده در بخش رتبه بندی در 3 ســطح رتبه بندی اولیه، 

ارزیابی مجدد، ارتقا و تمدید مورد بررسی قرار گرفته است. 

این گزارش حاکی اســت که در رسته امکان سنجی طرح ها از 
مجموع بیش از 223 هزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری ثابت، 
بانک صنعت و معدن از میان 15 بانک، ســرمایه های شخص 
و صندوق کارآفرینی امید، با رقمی بیش از 155 هزار میلیارد 
ریال بالاترین ســهم را دارد و پــس از آن به ترتیب منابع غیر 
بانکــی با افزون بر 23 هزار میلیارد ریال، بانک توســعه تعاون 
بــا بیش از 10 هزار میلیار ریال، بانک ســپه با بیش از 5 هزار 
میلیــارد ریال، بانک های ملت و مهر اقتصاد هرکدام با بیش از 
4 هزار میلیار ریال، در رده قبل از بانک های سینا، پست بانک 

و تجارت قرار دارند. 
در این گزارش بیش ترین تعداد طرح های ثبت شــده به ترتیب 
مربوط به بانک سینا با 131 طرح، پست بانک با 63 طرح، توسعه 
تعاون با 31 طرح، بانک صنعت و معدن با 22 طرح،  منابع غیر 
بانکی با 19 طرح و بانک کشاورزی با 17 طرح رده بندی شده اند. 
به گزارش بخش ثبت قراردادها، در رسته نظارت نیز از مجموع 
4 طرح با ســرمایه گذاری بیش از 542 میلیارد ریال، بیشترین 
طرح ارجاعی برای نظارت مربــوط به بانک صنعت و معدن با 

395 میلیارد ریال سرمایه گذاری ثابت بوده است.   

کارآفرینی چرا و چگونه ؟!
اکرم کمره

سرمایه گذاری 224 هزار میلیارد ریالی برای توسعه صنعتی 
با ایجاد اشتغال برای 10562 نفر

اطمینان حاصل است که اعضای هیأت محترم مقررات زدایی، 
خــود نیز بر این واقعیت اذعان دارند که در صورت تمرکز در 
تهیه و تدوین ضوابط در یک نهاد ذی صلاح  و تعیین مسئول 
مشــخص در هر فعالیــت صنفی، می توان امــر نظارت را با 
کیفیت و دقت بیشتری انجام داد و از مسئول مشخص انتظار 

پاسخگویی داشت و از بلبشو جلوگیری کرد. 
این یادآوری نیز خالی از اشــکال به نظر می رسد که نخست، 
کانون نهادی قانونی اســت، دوم، غیر انتفاعی اســت، سوم، 
پذیرش عضو را صرفا مشــروط به احراز شــرایط تخصصی و 
حرفــه ای کرده لذا نه ســودی از بابت تولی گــری انحصاری 

ادعایــی برای آن متصور اســت و نه در پذیــرش عضو، هیچ 
محدودیتــی جــز احراز شــرایط تخصصی و حرفــه ای برای 
متقاضیان قائل اســت. حتی اعضای ســازمان نظام مهندسی 
کشاورزی هم در صورت احراز شــرایط می توانند به عضویت 
کانــون پذیرفته و در زمینه امکان ســنجی طرح های مختلف 
از جمله طرح های کشــاورزی مشغول به کار شوند. کما اینکه 
هم اکنون بیش از 50 شــرکت مشاور در عین حال که عضو 
ســازمان نظام مهندسی هستند، در کانون هم به عنوان عضو، 

تعیین صلاحیت و رتبه بندی شده اند. 
همچنیــن از آنجا کــه کانون صرفا به تهیــه و تدوین ضوابط 

حرفه ای به منظور نظارت بر کیفیت کار مشــاوران می پردازد و 
توزیع کار و به تبع آن کسب سود نمی کند لذا اطلاق انحصار بر 
عملکرد آن نیز موضوعیت ندارد و همانند سایر نظام های فعال 

در کشور، فعالیت آن نباید انحصاری ارزیابی گردد.
کوتاه ســخن آنکه انتظار و امید می رود هیأت مقررات زدایی 
کــه با نیت خیر و کمک به شــکوفایی محیط کســب و کار 
می کوشــد و جز این هم نیســت، با بازنگری در مصوبه خود 
و توجه به اســتدلال های همه ذی نفعان و نه شــنیدن تنها 
صدای مدعی، به تصمیمی درســت تر برسد و بیش از پیش 

در جهت صلاح کشور گام بردارد. 

8»»»

چندگانگی انتظام در پوشش انحصار زدایی
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صــدور  رویــدادِ  دو  نســبی  همزمانــی 
دستورالعمل معاونت برنامه ریزی و اقتصادی 
وزارت جهاد کشــاورزی و یک نکته در رابطه 

با:
1- رویــداد نخســت، اعلام کفایــت گزارش مشــاوران نظام 
مهندسی کشــاورزی به تنهایی برای درخواست صدور مجوز 
و درخواست تسهیلات بانکی، توســط معاونت برنامه ریزی و 

اقتصادی وزارت جهاد کشاوزی است. 
2- رویداد دوم، ابطال بخشــنامه اجرایی قانون تسهیل اعطای 
تسهیلات بانکی به درخواست سازمان نظام مهندسی کشاورزی 
توســط هیأت محترم مقررات زدایی است بخشنامه ای که به 
تصریــح به کلیه بانک ها ابلاغ می کنــد " کلیه بانک هایی که 
در بررســی طرح های خــود از خدمات شــرکت های مرتبط 
اســتفاده می کردند، موظفند در بررسی طرح های توجیهی و 
نظارت بر طرح ها از شرکت های عضو کانون مشاوران استفاده 
نمایند. با ابلاغ این بخشــنامه )که در واقع جایگزین آیین نامه 
اجرایی مورد بحث ماده 8 قانون فوق الذکر اســت( استفاده از 

شرکت های غیر عضو ممنوع می باشد". 
3- و نکته مهم شــیوه ابطال بخشنامه اســت که در مغایرت 
کامل با بخشنامه شماره 52207/138881 مورخ 95/11/09 
.معــاون اول محتــرم رییس جمهور صــورت گرفته در حالی 
که این بخشــنامه به صراحت می گوید: " تمامی دستگاه های 
اجرایــی و دفتر هیئت دولت و کمیســیونها دولت مکلفند در 
تدوین یا اصلاح بخشنامه ها و رویه های اجرایی و ... نظر کتبی 
تشــکل های ذی ربــط را اخذ و مورد توجه قــرار دهند و در 
صورت لزوم از نماینده آنها برای شــرکت در جلســات دعوت 
کنند" و این درحالی است که متأسفانه  برای تصمیم گیری در 
مورد ابطال بخشــنامه مرتبط با کانون؛ به عنوان تنها ذی نفع 
موضوع، هیــچ گونه اخذ نظری نشــده و از نماینده آن برای 

حضور در جلسه دعوت به عمل نیامده است! 
این رویدادها و شــیوه عمل هیــأت مقررات زدایی که به طور 
طبیعی مسبب دغدغه مســئولان این نهاد و اعضای آن بوده، 

بهانه نوشتن این یادداشت قرار گرفته است.  
برای ورود به بحث اصلی این یادداشــت لازم اســت در ابتدا 
تعریفی عام از انحصار داشــته باشیم و دریافت و فهم عمومی 
از انحصار را بــا خود مرور کنیم. با این نگرش، انحصار مربوط 
به شرایطی اســت که یک بنگاه یا فردی سرمایه گذار کنترل 
کافــی روی تولید کالا یا خدمتی خاص دارد و از این طریق به 
ســودهای ناعادلانه، نامشروع دست می یابد و سهم بزرگتری 

از بازار را نسبت به حالت رقابتی طلب می کند.
همچنین از مشــخصه هــای بدیهی یک فعالیــت انحصاری، 
کنترل کمّی کالا یا خدمت مرتبط توسط انحصارگر است تا از 
راه ایجــاد کمبود کالا و فرصت، به منافع و مقاصد غیرطبیعی 
برســد.  و بالاخره آنکــه انحصار و حذف رقیب، با توســل به 

روش های غیرقانونی صورت بگیرد.
حال ببینیم آیــا تصمیم اخیر هیأت محتــرم مقررات زدایی 
) ابطال بخشــنامه یادشــده بالا( - که طبعا با هدف تسهیل 
شرایط کسب و کار و حذف مقررات زائد اداری و دیوانسالاری 

شکل گرفته و فی نفســه گامی مثبت در جهت بهبود شرایط 
کســب و کار به شــمار می رود- با توجه بــه همه ملاحظات 
لازم صورت گرفته و یا آنکه خدای ناکرده با القائات مغرضانه، 
مسیر تصمیم گیری تا مقصد ابطال بخشنامه مورد اشاره، طی 

شده است؟ 
ابطــال بخشــنامه ای که تنها ســند اجرایی ایــن بخش از"  
قانون تســهیل اعطاء تســهیلات بانکي و کاهــش هزینه هاي 
طرح وتســریع دراجراي طرح هاي تولیــدي و افزایش منابغ 
مالــي و کارآئــي بانک هــا ) مصــوب 1386/04/05 مجلس 
شوراي اســلامي( " بوده، اگرچه در نگاه اول ابطال فقط "یک 
بخشــنامه" به نظر می رسد اما در عمل به بی اثر شدن اهداف 
قانونگذار از تصویب قانون مذکور منتهی شــده که اصل بسیار 
مهم و حیاتیِ اطمینان از صحت برآورد طرحها و بررســی های 
فنی،مالی و اقتصــادی طرح ها به منظور جلوگیری از لاوصول 
شــدن منابع بانک ها و هدایت منابع به ســمت ا شتغال مولد 
و پیشــگیری از سوء اســتفاده های احتمالی اشخاص از منابع 
بانکی موجد آن بوده است. قانونی که نهادهای مکلف به تهیه 
آییــن نامه اجرایی آن در ظرف دو مــاه از تاریخ ابلاغ، به هر 
دلیلی که روشــن نیســت 12 ســال آزگار تهیه آن را معطل 

کردند!
دور از ذهــن نیســت که ارائــه اطلاعات ناقــص و مخدوش 
در ارتبــاط با فعالیت کانــون که به اشــتباه و به زعم برخی 
انحصاری تلقی می شــود و هدایت مغرضانه مباحث به مسیر 
تصمیم گیری ابطال بخشــنامه مشترک یاد شده توسط برخی 
سازمان ها، سبب اتخاذ تصمیمی شده باشد که در چشم به هم 
زدنی، پیشــرفت های قابل تأمل یک نهاد قانونی در مدت 12 
ســال فعالیت آن و کمک به انتظام امور صدها شرکت مشاوره 
اعتباری و ســرمایه گذاری با هزاران کارشناس در عرصه های 
تخصصــی مختلف را، بیهوده می شــمارد و بــا مکلف کردن 
مرجعی برای تهیه دســتورالعمل شیوه طرح نویسی و ضوابط 
آن و کفایت طرح توجیهی؛ کاری که 12 ســال پیش با صرف 
صدها نفر ساعت بحث کارشناســی صورت گرفته و اینک در 
یک مجموعه با 15 آیین نامه و دســتورالعمل و اســتاندارها، 
مراحــل تدوین و بازنگری های متعدد را متناســب با نیازهای 
روز مشــاوران و حوزه اقتصادی کشور پشــت سر نهاده و به 
کمال نســبی رســیده، آیا بنا نداریم که چــرخ را دوباره 

اختراع کنیم!؟ 
امــا رویداد همزمان دیگر اینکــه، در یکم تیرماه 98  معاونت 
برنامــه ریــزی و امــور اقتصــادی وزارت جهاد کشــاورزی، 
دستورالعملی را به تعدادی از سازمان های مخاطب خود اعلام 
کرد که مبتنی بر تصمیمات جلســه بررســی و اصلاح فرآیند 
صــدور مجوزهای دام، طیور و آبزیان و مشــعر بر این بودکه 
از نظــر این وزارتخانه از این پس، طــرح های ارزیابی فنی، و 
اقتصادی تهیه شده توسط مشــاوران سازمان نظام مهندسی 
برای صدور پروانه و اخذ تســهیلات از نظام بانکی کافی بوده 
و مقرر شــد بانک کشــاورزی مراتب را به واحدهای مربوطه 

ابلاغ نماید.
بدیهی است که صلاحیت ســازمان مهندسی کشاورزی برای 

پروانــه طرح هــای  صــدور 
است  انکارناپذیر  کشــاورزی 
امــا در صورتی کــه صاحب 
از  استفاده  خواســتار  پروانه 
تسهیلات بانکی باشد، امکان 

ســنجی )تهیه گــزارش توجیه اقتصادی( طــرح مورد نظر و 
نظارت بر مصرف منابع در محــل مصوب، صرفاً در صلاحیت 

مشاوران عضو کانون است و لاغیر.
در شــکل موجود معنای ســاده و روشن این دســتورالعمل، 
دور زدن نهادی اســت که در اجرای ماده 5 " قانون تســهیل 
اعطاء تســهیلات بانکي و ... شکل گرفته و با تعیین صلاحیت، 
رتبه بنــدی و نظارت بر حســن عملکرد مشــاوران عضو، در 
مــدت فعالیت خود ضمــن تهیــه و تدوین اســتانداردهای 
حرفــه ای، ضوابط لازم الاجرا و اعمــال نظام نظارتی از طریق 
رســیدگی به تخلفات اعضاء و مبتنی بر رعایت آیین نامه ها و 
دســتورالعمل های مصوب، انتظام امور مشاوران عضو فعال در 

حوزه یاد شده را عهده دار بوده است.
پرسش اینجاست که چگونه ممکن است که یک دستورالعمل 
مبتنی بر تصمیم یک جلســه اداری بتواند یک مصوبه قانونی 
را زیر ســوال ببرد و نه تنها مورد مؤاخذه قرار نگیرد بلکه غیر 
مســتقیم در تصمیم ابطال بخشــنامه اجرایی قانون یاد شده، 
مؤثر افتد تا جایی که بانک مرکزی مکلف شود ظرف حداکثر 

مدت یک ماه، دستورالعمل مرتبط را تهیه نماید؟!   
تصریــح و تأکید هیأت مقررات زدایــی در بند 8 مصوبه اخیر 
خود، بر تهیه دســتورالعمل شیوه طرح نویسی و ضوابط آن و 
کفایت طرح توجیهی  توســط یک مرجع ذی صلاح است. اولاً 
تأیید این حقیقت اســت که تمرکز کار تهیه ضوابط و مقررات 
هــر فعالیت تخصصی در یک مرجع، عین منطق اســت مانند 
فعالیــت نظام های مختلف در کشــور از جمله نظام پزشــکی 
یا کانون وکلای دادگســتری که نهادهــای انحصاری ارزیابی 
نمی شــوند و ثانیاً ضوابط مورد نظر هیأت محترم، 12 ســال 
پیش در کانون تهیه و تدوین شــده لــذا اقدام مجدد در این 

زمینه مصداق "تحصیل حاصل" است.
سوال دیگر این اســت که آیا نباید در عمل به مفاد بخشنامه 
معاون اول محترم رییس جمهور،  ابطال بخشــنامه مرتبط با 
فعالیت کانــون، پس از اخذ نظر کتبی ایــن نهاد و یا حضور 
نمایندگان آن در جلســه بررسی موضوع، صورت می گرفت؟ 
تــا ابعاد مختلف امر با توجه به دیــدگاه های موافق و مخالف 
شناسایی و ســپس به ابطال یا ابرام آن اقدام می شد؟  امری 

که در عمل کمترین توجهی به آن نشده است! 
به نظر می رســد خلــط مبحث ارائــه مشــاوره تخصصی به 
ســرمایه گذاران در هــر شــاخه از فعالیــت هــای اقتصادی 
توســط تشــکل های ذی ربط، با نظارت بــر رعایت الزامات و 
استانداردهای تهیه طرح های توجیهی )امکان سنجی طرح ها( 
به منظور استفاده از تسهیلات بانکی، در کنار اطلاعات ناقص 
و نبود استدلال های مســئولان کانون، سبب اتخاذ تصمیمی 
شده است که به یقین بســتر ساز مشکلات پیش بینی نشده 

بسیاری خواهد بود.  

چندگانگی انتظام در پوشش انحصار زدایی 
شکور آرین خواه
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